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گزارش

 مدیریت بحران آب
و فرونشست زمین در اصفهان

 تولید و اســتفاده از ســوخت های فسیلی تا چهار 
برابر بیشــتر از تولید انرژی هــای تجدیدپذیر به آب نیاز 
دارد. اگــر ترکیب انرژی آینده ســیاره مانند فعلی باقی 
بماند، برداشــت از حوضه های آبی بــرای انرژی طی 
۲۰ ســال آینده می توانــد صفر تا ۲۵ درصــد افزایش 
یابد. مدیریت نادرســت حوزه آبریز، اصفهان را از قطب 
کشــاورزی به منطقه بحران زده تبدیل کرده  اســت. در 
زمان تکمیل نبودن تونل ســوم کوهرنگ یک سهم آب 
از اصفهان را به استان یزد، اختصاص دادند. تونل سوم 
کوهرنگ در دست بهره برداری کامل است و قرار است 
تــا دی ماه ۱۴۰۰، با پمپاژ ۷۰ میلیون لیتر آب به اصفهان 
منتقل کند. خشک شدن تالاب گاوخونی یکی از نمادهای 
بحران محیط زیستی در اصفهان است. در تابستان ۱۴۰۰ 
رودخانــه زاینده رود باید به صــورت دائم جاری می بود 
-که البتــه نبود- تا ظرفیت چاه های فلمن که ظرفیتی 
حدود ســه هزارو ۲۰۰ لیتر در ثانیه داشــته و تنها منبع 
چنــد دهه آب اصفهــان بوده و از دســت رفته، بتواند 
بازگردد. در مــرداد ۱۴۰۰ در مناطق شــمالی و مرکزی 
شــهر اصفهان در بیشتر ســاعات آب قطع بود. مسئله 
بحران آب در اصفهان حاصل حدود ۶۰ سال سوءتدبیر 
و برنامه ریزی غلط در توسعه این شهر و استان است که 
فقط یکی از تبعات فوری آن کم آبی و البته نتیجه پایدار 
آن فرونشست زمین است. تدبیری جدی برای برنامه ای 
راهبــردی و درازمدت برای کاهش ریســک و مدیریت 

بحران در زمینه آب و فرونشست زمین لازم است.

 مدیریت کرونا در ترازوی قضا
۵- در برزیل، مجلس ســنا گزارش تحقیقات خود 
را به دادســتان کل تســلیم کرده و ژائیر بولســونارو، 
رئیس جمهور این کشــور، به دلیل سوءمدیریت بحران 
کرونــا تحت پیگرد قــرار گرفته و به ارتــکاب ۹ جرم 
از جمله فریب افکار عمومی و تحریک به ارتکاب جرم 
و حتــی جنایت علیه بشــریت، بی اهمیت جلوه دادن 
همه گیری، نادیده گرفتن توصیه های سازمان بهداشت 
جهانی و تعلل در اجرای اقدامات لازم برای جلوگیری 
از گســترش ویروس مثل اســتفاده از ماسک یا اعمال 
مقررات قرنطینه و تأخیر در خرید واکســن متهم شد. 
برزیل بــا بیش از ۶۰۰ هزار قربانی از نظر تعداد تلفات 
همه گیری کرونا دومین کشــور جهان اســت؛ بنابراین 
علاوه بر بررسی عملکرد نهادهای دولتی و به خصوص 
شــبکه بهداشــت عمومی، از تعداد زیادی از مقامات 
ارشــد از جمله وزرای کابینه، رؤســای بیمارستان ها و 
حتی خانواده قربانیان تحقیقات قضائی شــده است. 
۶- این نمونه ها چند پیــام دارد: اول اینکه دادخواهی 
تابو نیست؛ هرکس علیه هرکس می تواند دادخواهی 
کنــد. ایــن دادخواهــی می تواند متوجــه حکمرانی 
باشــد. نباید از دادخواهی هراسید. حکمرانی هم باید 
سعه صدر و تاب آوری پاسخ گویی و اقناع افکار عمومی 
را داشــته باشــد. دوم، قرار نیســت زحمت، خدمت 
و فداکاری مســئولان و کادر درمان دســت کم گرفته 
شود. قرار نیســت تحریم ظالمانه و نارسایی بودجه و 
مشکلات جدی کشور و مهاجرت های بی رویه پزشکان 
و کادر درمان لحاظ نشــود. سوم، مراجعه به محاکم 
دادگســتری حق همه بدون تبعیض و به صورت برابر 
اســت؛ حتی اگر از مقامات رســمی دادخواهی شود. 
چهــارم، نظام حقوقــی ما ظرفیت ارزشــمندی برای 
تظلم خواهی دارد و لازم نیســت دادخواهی به بیرون 
مرزهای کشــور سوق داده شــود. نباید این ظرفیت را 
مــورد بی توجهی قــرار داد. ۷- دادخواهی را محترم 
بشماریم. دولت بیگانه با مردم نیست. باید پاسخ گویی 
را مشــق کنیم؛ هم مردم و هم قدرت. در بســیاری از 
کشــورها گزارش ملــی درخصــوص موضوعاتی که 
با منافــع همگانی ســرو کار دارند، تــدارک می بینند؛ 
نهادهــای مســتقل مدنی وارد گود می شــوند و برای 
مردم و حکمرانان گزارشــگری می کنند؛ نظیر آنچه ما 
در حادثه پلاســکو و ســیلاب عید ۱۳۹۸ داشتیم. باید 
کشور را رشد دهیم و مردم را محرم بدانیم. دادخواهی 
کرونایی هم فرصتی برای رشد ساختارها و معیارهای 
مدیریت استاندارد حکمرانی در بحران است و نباید از 
آن شانه خالی کرد یا آن را امنیتی تلقی کرد. به توسعه 

حکمرانی بر مدار ارتقای حقوق انسانی کمک کنیم.

حکایت این روزهاي مادر ما!
برخلاف تصور برخی مســئولان محترمی که شاید یك 
کارگاه چندنفره را هم در زندگی شان اداره نکرده اند، امر 
تولید صنعتی مجموعه درهم پیچیده ای از ضرورت ها و 
مبانی فکری و تئوریك نرم افزارانه اعم از نحوه چیدمان 
و سیاست های کلان اقتصادی و... تا ساختارهای عینی 
قابل رؤیت مانند ســوله و ماشین آلات و تجهیزات و... 
است. این همه وقتی در خودرو یا صنایع لوازم خانگی 
و... که جزء صنایع مصرفی بادوام اند با «برند» یا همان 
«نام تجاری» گره می خورد، کار پیچیده تر هم می شود؛ 
چراکه این موضوع احساســات و باورها و انگاره های 
خاصی را در ذهــن افراد برمی انگیزانــد. فرض کنیم 
بنگاه های داخلی توانســتند با فشــار و دریافت انواع 
مشوق ها و ممنوعیت حضور بنگاه های رقیب در داخل 
و لطف و محبت مسئولان کشورهای همسایه، هم در 
داخل بازار را اشــباع کنند و هم بیش از حال و گذشته 
اقدام به صادرات کنند، آیا هیچ فکر کرده اید که در نبود 
کیفیت مناسب و قابل اتکا و خدمات پس از فروش و... 
چه ناله و نفرین هایی به آسمان بلند می شود و نه فقط 
نام آن بنگاه ایرانی را بلکه در شرایط طبیعی و رقابتی 
می توانست از طریق همکاری با برندهای معتبر، بنگاه 

موفقی شود، بدنام می کنیم.
ادامه در صفحه ۹
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شرق: رئیس قوه قضائیه در واکنش به گزارش فساد برخی قضات در دستگاه 
عدلیه، روز گذشته گفت: گزارش یک نهاد نظارتی درباره عملکرد یک قاضی 
به دســتم رســید که حقیقتا دلم به درد آمد که این شخص نه به خاطر فقر 
یا کمبود در زندگی، بلکه به دلیل تمایلات نفســانی دچار لغزش شده است. 
 پذیرش وجود فســاد در سیستم قضائی ایران مهم ترین گام برای اصلاح امور 
است و محســنی اژه ای از ابتدای شروع به کار خود در مسند ریاست دستگاه 
قضا، نه در این مورد خاص که به طور کل نگاهی متفاوت به سیستم مدیریت 
قضائــی داشــته و در تصمیم گیری ها و بیــان مواضع  خود حتــی منتقدان 
دســتگاه قضا را هم با خود همراه کرده است؛ تا جایی که سخنان و اقدامات 
محسنی اژه ای برای مقابله با فساد در قوه قضائیه در میان اصلاح طلبان هم 
با استقبال مواجه شده و چندی پیش مجید انصاری به «شرق» گفت: «آقای 
محسنی اژه ای در این مدت کوتاه اقدامات خوبی را انجام داده اند. استمرار این 
اقدامات در جامعه امیدآفرین خواهد بود». او با تأکید بر اینکه حجت الاسلام 
اژه ای نگاه خوبی در راستای مبارزه با فساد دارد، اضافه کرد: «اقدامات رئیس 
دستگاه قضا در بحث معرفی گلوگاه های فســاد در دستگاه های اجرائی به 
وزرا، کمک بزرگی به دولت در بحث پیشــگیری از فســاد و فسادزدایی از این 
دســتگاه ها دارد».  صادقیان، سردبیر روزنامه جوان، نیز معتقد است: «رئیس 
عدلیه تا اینجای کار توانســته از موافق و مخالف، دلربایی هایی داشته باشد. 
آقای اژه ای می خواهد نشان دهد برای او اصل استقلال قاضی و قوه قضائیه 
و بیرون ماندن دســتگاه عدلیه از ظلم جریان های سیاســی به یکدیگر، قابل 
معامله و تعارف نیســت».  محسنی اژه ای روز گذشته نیز در جلسه مسئولان 
عالی قضائی به نکات مهمی اشــاره کرد که بازخورد گســترده ای در فضای 
مجازی داشــت.  او گفت: ما که می خواهیم پرچمدار انقلاب و الگوی حسنه 
در جهان باشــیم، باید بیش از همه به سنگینی مسئولیت توجه کنیم و نباید 
در مقابل ناملایمات، کمبودها و فشــارها صبرمان لبریز شود و از پای درآییم.  
رئیس دستگاه قضا، اجرای عدالت را از وظایف مهم حکومت دانست و گفت: 

امروز مردم از نظام اســلامی انتظار اجرای عدالت در همه زمینه ها را دارند، 
نه فقط عدالت در صدور حکم.  او تأکید کرد باید در همه بخش ها بر اســاس 
عدل رفتار کنیم و تأکید ولی امر بر تدوین پیوست عدالت خواهانه برای همه 
تصمیمات و مصوبات در همین راستاســت.  رئیس قوه قضائیه گفت: وقتی 
تصمیمی می گیریم یا قانونی را تصویب و بخش نامه ای را صادر می کنیم، باید 
بیندیشیم که ســبب تحقق و گسترش عدالت شده یا برعکس موجب ایجاد 
رانت و انحصار شده است و شکاف طبقاتی را بیشتر و افرادی را از فرصت ها 
محروم می کند.  محســنی  اژه ای افزود: خیلی اوقات انسان به راحتی زبان باز 
می کند و حرف های نادرست می زند و مطالبی که نسبت به آنها علم و یقین 
ندارد بیان می کنــد و توجیه هم می کند که دیگــران چنین گفته اند یا چنین 
شایعه شده اســت.  وی تصریح کرد: در شرایط دشوار امروز باید از سرنوشت 
کسانی که در چهار دهه گذشته به دلیل غفلت دچار خطا و انحراف شده اند، 
عبرت گرفت و از خدا، قرآن، نماز، پیامبر اعظم و خاندان او که وســیله تقرب 
الهی هســتند، اســتمداد بجوییم تا خدا لحظه ای ما را در برابر لغزش ها رها 
نکند.  سخنان قاضی القضات مدت هاست بوی آشتی ملی و صلح برای همه 
می دهــد؛ تا جایی که چندی پیش گفت منعی بــرای ورود ایرانیان خارج از 
کشــور وجود ندارد و راه برای بازگشت ایرانیان باز است. یا دستورات او برای 
حبس زدایی در احکام قضائی و یافتن راه حل های قانونی برای آزادی زندانیان 
دارای شرایط آزادی و حتی ایجاد روند بازرسی نتیجه بخش از زندان ها مانند 
آنچه در بازدید از بازداشــتگاه اوین و زندان زنان رخ داد، تأثیرات مثبتی برای 
اصلاح روندهای معیوب گذشته داشته است.  این روزها نیز قاضی القضات از 
نگرانی خود بابت طرد شــدن افراد و پیاده شدنشان از کشتی انقلاب می گوید 
که تا مدت ها این گونه ســخنان تابویی غیرقابل نقد بود. سخنان دیروز او نیز 
در رابطه با عزم دســتگاه قضا برای مقابله با فساد درون سیستمی، به نقد از 
ایجاد رانت، فســاد و بی عدالتی مضاعف علیه مردم با قانون گذاری و صدور 
بخش نامــه و آیین نامه بود که فصل جدیدی از مبارزه با فســاد را باز کرده و 

می تواند از اجحاف قانونی در حق مردم جلوگیری کند. اژه ای حتی بر خلاف 
رویه معمول، با آغاز ریاســت خود تغییرات اندکی را در برخی پست های قوه 
قضائیه داده و همه همکاران خود را هم بسیج کرده تا سرعت بخش فرایند 
تحول در دستگاه قضا و در مسیر رفع برخی مشکلات و خدمت بهتر به مردم 
یا در حقیقت کارآمدتر کردن دســتگاه قضا شــوند.  همچنین درِ دفتر رئیس 
دستگاه قضا به روی مردم عادی هم دیگر بسته نیست و خانواده محکومان 
امنیتی نیز می توانند با او  دیدار داشــته باشند و در همین راستا با تعدادی از 
خانواده های محکومان ناآرامی های آبــان ۹۸ دیدار و گفت وگو کرد. همین 
گفت و شنودها سبب شد اژه ای در پایان این دیدارها به غلامحسین اسماعیلی، 
رئیس وقت حوزه ریاســت و القاصی مهر، دادستان تهران، مأموریت دهد تا 
پرونده افرادی که در جریان ناآرامی های آبان ۹۸ دســتگیر شــده اند، مورد 
بررســی مجدد قرار گرفته تا افرادی که شرایط قانونی آزادی مشروط یا عفو 
و بخشودگی دارند، مشمول عفو، بخشودگی یا آزادی شوند. رئیس دستگاه 
قضا به دادســتان تهران نیز دســتور داد پرونده های این نوع محکومان را با 
فوریت بررسی کند.  حتی اوایل شهریور که تصاویری از زندان اوین منتشر شد 
و حاوی ضرب و شتم زندانیان از ســوی زندان بانان این زندان بود، طبق روال 
معمول در انتظار انتشــار یک بیانیه برای تکذیــب ماجرا بودیم که بر خلاف 
انتظارهــا، با واکنش اژه ای بــرای برخورد با متخلفان روبه رو شــدیم. او به 
دادســتان کل کشور دســتور داد بدون فوت وقت، درباره زندان اوین و رفتار 
مأموران با زندانی یا زندانی با زندانی با ســرعت و دقت بررســی جامعی به 
عمل آورده و نتیجه را به وی گزارش کند. با دستور اژه ای، هم رئیس سازمان 
زندان ها خود را آماده پاسخ گویی کرد و هم دادستان تهران راهی زندان اوین 
شد.  از این رو، با توجه به مواضع چند روز اخیر محسنی اژه ای انتظار می رود در 
آینده نزدیک شاهد گشایش های ملموسی در برقراری عدالت باشیم و شاید 
قضات متخلف هم دیگر احســاس در حاشیه امن   بودن را از دست بدهند و 

رخت فساد از سیستم قضائی برچیده شود.

دستور قاضی القضات برای مبارزه با فساد و رانت قانونی

فساد یک قاضی قلبم را به درد آورد

جدید  � رئیــس  با   جلســه 
دستگاه قضا چگونه بود؟

اصل جلســه و اینکــه چنین 
جلساتی تشکیل شود، فکر خوبی 
است و به دنبال نظرات ما بودند. 
شخص آقای اژه ای هم اظهار نظر 
کردند و در مجموع جلسه خوبی 

بود.
 شما چه مسائلی را در این جلسه مطرح کردید؟ �

من بر استقلال قوه قضائیه تأکید داشتم تا پرونده ها 
از مسیرهای خاص تدوین نشود و این گونه نباشد که از 
قوه قضائیه به عنوان یک ابزار استفاده کنند . همچنین 
گفتــم لازم اســت در مورد پرونده هــای خاص مانند 
جنایت های فجیع و جرم های بزرگ که وجدان جامعه 
جریحه دار می شــود، به ســرعت حکم آن مشــخص 
و اجرا شــود. گاهی شــده که جنایتی در جامعه رخ 
داده و همــه از آن اطلاع پیــدا می کنند اما نتیجه آن 
را نمی فهمند که بسیار مضر است  یا مجازات آن چند 
سال بعد انجام می شود؛ در حالی که فلسفه مجازات 
تسلی خاطر جنایت دیده و نزدیکان آن است و دیگری 
عبرت گرفتن دیگران که با طولانی شــدن اجرای حکم 

اثر خود را از دست می دهد.
همچنین به رئیس دســتگاه قضــا، درباره نوع 
برخــورد با منتقدان گفتــم و عنوان کردم که روش 
گذشته قابل قبول نیســت و ضرورتی ندارد قاضی 
برای فــردی که از نظــام انتقاد می کنــد، عناوینی 
مانند تشــویش اذهان عمومی، اقدام علیه امنیت 
ملی و نشــر اکاذیب یا توهین بــه مقامات را ردیف 
کنــد، در حالی که باید خط قرمــز فقط اقدام عملی 
باشــد؛ یعنی باید با فردی که آشــوب ایجاد کرده  
یا اقدام مســلحانه انجام داده اســت، مبارزه شود. 
هــر اظهار نظری جرم نیســت حتی اگــر بر خلاف 
نظر رســمی نظام باشــد و مخالف نظــام نیز حق 
اظهار نظر دارد. در مــورد زندان های طویل المدتی 
که صادر می شــود نیز نامه ۱۴ فعالــی را که چند 
ماه پیش نوشــته بودنــد، مثال زدم 
که برای یکی از آنها ۱۶ سال و برای 
دیگری ۱۴ ســال زندان داده بودند 
که من خطاب به آقای اژه ای گفتم 
این چنین حکم هایــی چه ضرورتی 
داشــت؟ شــما به میزان تأثیر عمل 
توجه نمی کنیــد و واقعا چند نفر از 
مردم از این نامه مطلع شده بودند و 
اصولا چه تأثیری بر جامعه داشت 
کــه بخواهید چنیــن احکامی برای 
آنها صادر کنید بلکه باید از کنار این 
مسائل گذشــت. درباره اینکه همه 
باید تحت نظر ســازمان  زندان هــا 
زندان ها باشند نه دیگر نهادها چون 
دخالــت در امور ســازمان زندان ها 
محســوب می شــود و قوه قضائیه 

نباید این را بپذیرد.

همچنین مسئله حصرخانگی 
را مطرح کــردم و گفتم حل این 
مسئله بر عهده قوه قضائیه است 
و اینکــه آن را به گردن شــورای 
کار  می اندازنــد  ملــی  امنیــت 
درستی نیست، این شورا فقط در 
زمانی که کشور دچار آشوب بود، 
می توانســت وارد شــود اما بعد 
از آرامــش، وظیفه قوه قضائیه اســت که موضوع 
حصر خانگی را پیگیری کند که اگر این افراد مجرم 
هســتند، برای آنان دادگاه علنی تشکیل دهد و اگر 
مجرم نیستند، آزادشــان کند. حتی اگر آنها خطایی 
هم کرده باشند، ۱۱ سال است که در حصر هستند و 

آیا این مجازات برای آنها کافی نیست؟
دیدار بــا زندانی و خانــواده زندانی هــا نیز کار 
لازمی است که به رئیس قوه قضائیه توصیه کردم. 
به نظر من حساســیت هایی که آقای محسنی اژه ای 
دارند، قابل توجه اســت، خود ایشــان نیــز بر روی 
ممنوع الخروج کــردن افــراد حساســیت داشــتند 
و گفتنــد کــه برخی خبــر ندارند و هنگام ســفر با 
خانواده خــود از این موضوع مطلع می شــوند که 
مشکلات زیادی را ایجاد کرده است. رئیس دستگاه 
قضا همچنیــن گفتند که از ابتــدای انقلاب تاکنون 
افــرادی بودند که چــون خطایی انجــام داده اند، 
کنار گذاشــته شــدند و دیگر نتوانســتند به صحنه 
برگردند؛ در حالی که بســیاری از آنان توبه کرده اند و 
مــا باید راه را برای آنان باز کنیم تا بتوانند به صحنه 
فعالیت هــای سیاســی و اجتماعــی برگردند که از 
نکات خوبی بود که ایشان به آن اشاره کردند. توجه 
به این مســائل غنیمت و مغتنم اســت و ما باید از 
دســتگاه قضا حمایت و به آنهــا کمک کنیم؛ چون 
تا کنون به خیلی مســائل بی توجهی شــده اســت. 
آقای اژه ای هم مدت طولانی در قوه قضائیه حضور 
داشته اند و خیلی از مسائل را لمس کرده و حالا که 
قدرت دارند می خواهند به مشکلات رسیدگی کنند.

 شما همیشه به صراحت کلام معروف هستید و  �
قطعا در این جلســه نیز حرف های خود را زده اید، 
فکر می کنید نظرات شــما مورد اقبال قوه قضائیه 

قرار بگیرد؟
آنچه  از رفتار آنها برمی آید، نشــان می دهد که 
رویکرد جدیدی را در پیش گرفته اند و توجه خوبی 
به حقوق مردم پیدا کرده اند و پیگیر هستند. بازدید 
از زندان ها و برخی مســائل این چنینی هم از نکات 
مثبت اســت و من هم گفتم که امیدواریم این رویه 
ادامه داشته باشد، البته این سؤال را هم خطاب به 
آقای اژه ای مطرح کردم که زمانی که شــما معاون 
قــوه قضائیــه و ســخنگوی آن بودیــد، کمتر وارد 
این مسائل می شــدید، شــاید در آن زمان موانعی 
وجود داشــته و حالا که اختیارات بیشتری دارید و 
می توانیــد آنها را مطرح کنیــد. به هرحال باید این 
اتفاق را به فال نیک بگیریم و تشــویق کنیم که این 

راه ادامه داشته باشد.

گفت وگو با علی مطهری:

گفتم هر اظهار نظری را جرم فرض نکنید
 جلسه با رئیس قوه قضائیه را  �

چگونه دیدید؟
خــوب  محســنی اژه ای  آقــای 
شنیدند و برخورد مناسبی کردند. باید 
در انتظار بود که در ادامه تا چه حد 
به صحبت هایی که گفته می شــود، 
عمل خواهد شــد و باید همه برای 

انجام آنها نیز کمک کنند.
 محور سخنان شما چه بود؟ �

مــن دربــاره مســائل ایرانیــان خــارج از کشــور، 
روزنامه نگاران، وضعیت زندان ها و علنی شدن دادگاه ها 
و تخریب وجهه دســتگاه قضائی از ســوی ضابطین و 
مســئله وکلا صحبت کردم که در آینده جزئیات آنها را 
نوشته و منتشر خواهم کرد. همچنین درباره پاسخ گویی 
دســتگاه قضائی گفتم که به هر حــال این قوه جزئی 
از کل سیســتم مملکت اســت؛ وقتی کلیت سیســتم 
در حال جرم زایی هســتند، دســتگاه قضائی نمی تواند 
همه را مجازات کند بلکه مجموعه سیستم کشور باید 
مشــکلات را حل کند. مثال زدم که روز گذشــته حکم 
زندان یک سال و ۴۰ ضربه شلاق برای یک نفر به اتهام 
دزدیدن ســه بســته کوچک بادام صادر شده است که 
بیشــتر نوعی شوخی به نظر می رسد و دستگاه قضائی 
نمی تواند با ایــن رفتارها به جایی برســد. اینها عمده 
نکاتی بــود که مطرح کردم. احتمالا هفته آینده درباره 

همه موارد توضیح خواهم داد.
 تعجب نکردید که شما را دعوت کردند؟ �

اهــل تعجب کــردن نیســتم؛ به ویــژه در ایــران 
رویدادهایی که تعجب آور باشند، کم هستند. البته چون 
قبلا هم درخواست کرده بودند که نظراتم را بگویم، این 
دعوت برای من تعجب نداشت. این گونه جلسات بیشتر 
به این معناست که قرار اســت به این نظرات اهمیت 
داده شــود؛ پس مــا هم باید کمک کنیــم که بهبودی 
به دســت آید. نفس برگزاری جلسه، موضوع جدیدی 
اســت و نه محتوای آن؛ وگرنه با یک ساعت جلسه که 
قرار نیست اتفاق عجیبی رخ دهد. آقای مطهری نامه 
نوشــته اند و حرف های خود را گفته اند، بنده هم تقریبا 
هفته ای نیســت که درباره دســتگاه قضائی یادداشت 

نداشته باشم.
 فکر می کنید این گونه جلســات در نهایت باعث  �

اتفاق های خاصی خواهد شد؟
تحول در دستگاه قضائی مستقل از نهادهای دیگر، 
بعید اســت. به هر حال حدود ۴۰ ســال اســت که این 
نهادها مســیری را طی کرده و به راحتی نمی توان آنها 
را تغییــر داد و حتی اگر دســتگاه قضائی هم به دنبال 
بهبود اساسی در این مسیر باشد، قطعا نهادهای دیگر 
مقاومت خواهند کرد. بااین حال، من به قضیه این گونه 
نــگاه نمی کنم، بلکه نگاه من این اســت کــه اگر قرار 
است چند کار خوب انجام شود، اشکالی ندارد و خیلی 
هم خوب اســت و باید کمک کرد . مثلا آقای محسنی 
گفته اند که در چند وقت اخیر به تمام زندان ها سرکشی 
شده اســت؛ ببینید، ما باید خودمان را به جای زندانی 
نیز بگذاریم، من خودم زنــدان بودم و می دانم اوضاع 

چگونه است و اگر اتفاقی در این 
زمینــه رخ دهد، یــک گام مثبت 
است. بنده درباره همکار عکاسی 
که زندانی شده نیز پیگیری داشتم 
که آزاد شــد و موارد دیگری بوده 
و اگر هم باشد خواهیم گفت که 
انجام شود. این گونه مسائل شاید 
مشــکلات مملکت را در ســطح 
کلان حل نکند، اما گفتن آن در جلســات رسمی کمک 
خواهــد کرد و اگر یک گام هم به ســوی بهبود حرکت 
کنیم، بسیار خوب است. به  هر حال اگر «کل گرا» باشیم، 

ممکن است هیچ وقت هیچ چیزی درست نشود.
 نماینــدگان اصولگــرای حاضر در جلســه نیز  �

نسبت به دستگاه قضا انتقاد داشتند؟
بله، آنها هم دیدگاه های به نسبت تندی را طرح 
کردند؛ البته زاویه دید آنها با یکدیگر فرق داشــت. 
یکــی از آنها به نظر من بیــش از حد اصولگرا بود 
و انتقادهایی داشــت و علیه زندان سخن گفت که 
فکر می کنم آقای محســنی اژه ای هم با این رویکرد 
موافق نبود؛ البته نه اینکه این نظرات را رد کند، اما 
مشخص بود آن دوست اصولگرا یک نظام قضائی 
دیگــری را در ذهن داشــت که به نظــر من جواب 
نخواهــد داد. اما چند نفر دیگر انتقادهای بســیار 
خوبی داشــتند که بعضا به انتقادهای من و آقای 
مطهری هم شــباهت داشــت که از نکات درخور 
توجه این جلســه بود که ارزشــمند اســت. به هر 
حال «عدالت» و «زندگــی عادلانه» می تواند وجه 
مشترک همه نیروهای سیاسی باشد و این برخلاف 
سیاســت های اقتصادی یا سیاست خارجی است؛ 
چون ممکن اســت در بحث های سیاست خارجی 
یک جریان سیاسی مثلا به جنگ و یک جریان دیگر 
به مذاکره اعتقاد داشــته باشد، فارغ از اینکه کدام 
جریان سیاسی درست می گوید، اما مشخص است 
دو نگاه کاملا متفاوت در این زمینه وجود دارد، ولی 
دربار «عدالت» همه تفاهم دارند. آقای اژه ای هم 
در این جلسه دو، سه ســؤال جدی مطرح کرد که 
البته من برای آنها جواب دارم و پیش تر در روزنامه 
ســلام مفصل نوشته ام. قطعا خود ایشان هم برای 
آنها جواب دارد، ولــی در عرصه جامعه خیلی ها 
به این ســؤالات جواب های متفــاوت می دهند که 
در هفته آینده جواب خودم به ســؤالات را خواهم 
نوشــت و توضیح خواهم داد که چگونه می توان 
گفت وگــو و نظارت کرد و اصولا کار دســتگاه قضا، 
فصل خصومت اســت یا احقاق حق؟ این مسئله، 
مسئله ای بسیار کلیدی اســت که توضیح خواهم 
داد وظیفــه دســتگاه قضائی فصــل خصومت با 
رویکرد احقاق حق اســت و نــه احقاق حق که در 
اسلام هم چنین چیزی گفته نشده است. مشخص 
بود ایشــان هــم چنین دیدگاهی دارنــد، اما برخی 
معتقد هســتند باید به جای دستگاه قضائی، عدلیه 
داشــته باشــیم. قانون باید عادلانه و اجرای آن نیز 

باید دقیق باشد.

گفت وگو با عباس عبدی

جریان های سیاسی درباره «عدالت» تفاهم دارند

رئیس دستگاه قضا با برخی فعالان سیاسی و رسانه ای جلسه گذاشت
رویکرد جدید قاضى القضات

علی ایوبی: رئیس قوه قضائیه بر خلاف رؤسای قبلی، رویه تازه ای پیش گرفته 
و علاوه بر اینکه در ماه های پیش به زندان سر زده و با مشکلات مراکز قضائی 
از نزدیک مواجه شــده ، روز یکشــنبه با جمعی از نخبگان و فعالان سیاسی و 
اجتماعی نیز دیداری داشته است. حجت الاسلام محسنی اژه ای چندی پیش 
از دفتر خود خواســته بود نقطه نظرات نخبگان و اصحاب فرهنگ و رسانه را 
درباره مسائل و مشــکلات قضائی جویا شــوند تا برای بهبود عملکرد نظام 

قضائی راهکاری اندیشیده شود. در این نشست، علی مطهری استاد دانشگاه 
و نماینده ادوار مجلس، عباس عبدی پژوهشــگر اجتماعی و فعال سیاسی و 
رسانه ای، محمدهادی محمودی مدیر پژوهشگاه سیاست ایرانی، محمدهادی 
میرزایی پور پژوهشگر حوزه حکمرانی، احسان صالحی پژوهشگر حوزه رسانه و 
فرهنگ و محمد ساقیان استاد دانشگاه و پژوهشگر حوزه فقه اسلامی حضور 
داشتند. رئیس دســتگاه قضا در این نشســت گفت ابزار اصلی قاضی برای 

احقاق حق و اجرای عدالت، قانون و قواعد شناخته شــده است که عدول از 
آنها امری ناپسند بوده و اگر قانون خلأ یا اشکال دارد، باید برای رفع آن تلاش 
شود، اما عدم اجرای قانون به دلیل یک نقیصه یا مصلحت اندیشی در اجرای 
قانون غیرقابل قبول است و حتما تبعات سوء و مضراتی برای جامعه خواهد 
داشت. با علی مطهری و عباس عبدی در خصوص مسائل مطرح شده در این 

جلسه و نظراتشان گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید.

بدینوسیله به اطلاع اعضای حزب پیشرو اصلاحات 
می رساند کنگره سوم حزب با دستورکار ماده ۱۱ 

اساسنامه (بندهای ۶،۱تا۱۰) در تاریخ ۲۷ آبانماه از 
ساعت۹ صبح الی۱۳ از طریق مجازی برگزار می گردد. 

کمیته برگزاری کنگره سوم

محمد صدر: بررسی مجدد FATF در مجمع 
منوط به درخواست دولت است

دوراهی بزرگ رئیسی
شرق: چند روز پیش بود که خبری منتشر شد مبنی بر  �

 FATF آنکه ایران و کره شمالی همچنان در لیست سیاه
 FATF قرار دارند. این خبر باعث شد بار دیگر سرنوشت
در ایران محل بحث قرار گیرد؛ اینکه تکلیف چه خواهد 
شــد؟ آیا مجمع تشخیص مصلحت نظام بار دیگر آن را 
بررســی می کند یا نه؟ محمد صــدر، از اعضای مجمع 
تشخیص مصلح نظام، روز گذشــته درباره این موضوع 
به پایگاه خبری-تحلیلی «اعتمادآنلاین» گفت: ««مدتی 
اســت که این لایحه در دستور کار نیست و از زمان طرح 
دوباره مسئله در دستور کار قرار نگرفته است. برای این 
امر دولت باید بخواهد تا دوباره لایحه FATF در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مطرح شــود». صدر با تأکید 
بر اینکه در شــرایط فعلی تکلیف بررســی این لایحه و 
سرنوشت آن روشــن نیست، افزود: «پیش از این رهبری 
به درخواست دولت قبلی دستور دادند تا موضوع دوباره 
بررسی شــود و قاعدتا باید در دستور کار قرار می گرفت، 
اما هنوز چیزی روشن نیست». او در پاسخ به این پرسش 
که فضای مجمع در حال حاضر به ســمت بررســی یا 
عدم بررســی این لایحه است، گفت: «این مسئله ربطی 
بــه فضای مجمع ندارد و مربوط به درخواســت دولت 
و تصمیم رئیس و دبیر مجمع تشــخیص است و طرح 
دوباره آن باید این مسیر را طی کند». با این اوصاف دولت 
سید ابراهیم رئیسی باید موضع خود را در قبال موضوع 
FATF روشن کند؛ اینکه تمایل دارد بررسی مجدد آن را 
از مجمع درخواســت کند یا خیر؟  رئیسی در سال ۹۷ و 
زمانی که در کسوت رئیس قوه قضائیه فعالیت می کرد، 
درباره FATF گفته بود: «می گویند ما تضمین نمی کنیم 
با امضای این کنوانســیون مشــکل اقتصادی حل شود، 
ســؤال ما این است درخصوص FATF ما قانون داخلی 
تنظیم کرده بودیم و گفته بودیم مردمی که برای رهایی 
خود از مشــکلات به پا خیزند، از دایره تروریسم مستثنا 
هستند که این را مجلس پذیرفت، اما FATF بیانیه صادر 
کرد و گفت نباید هیچ قید و شــرطی وجود داشته باشد. 
این چگونه اســت که آنها بــرای قانون داخلی ما بیانیه 
صادر می کنند؟». البته این موضع نســبتا منفی رئیسی 
در مناظــرات انتخاباتی قدری تعدیل شــد؛ به نحوی که 
او در واکنش به منتقدانش گفت: «درباره  FATF شــما 
از کجــا ذهن خوانی می کنید که نظر من منفی اســت؟ 
درباره آن توضیح داده شــده و مــوارد عدیده اش از آن 
اجرا شده و یکی، دو مورد در مجمع تشخیص است. ما 
داعیه دار منافع ملت هستیم و اگر منافع ملت در این یا 
هر قراردادی تأمین شد، موافقیم و اگر منافع ملت تأمین 
نشد، مخالفیم و نمی توانیم از منافع ملت بگذریم». در 
همان زمان سعید جلیلی به روشنی مخالفت خود را با 
FATF اعلام کرد و گفت: «امضای کنوانســیون ها هیچ 
فایده ای برای کشــور ندارد و حاضرم با هرکســی در این 
قضیه مناظره و بحث کنم. چرا؟ برای اینکه خود بیانیه 
FATF می گوید اگر ایــن را امضا کنید، باید گام بعدی را 
برای شــما تعریف کنم. خود بیانیه FATF می گوید این 
۳۹ کاری هــم که کردید، ۱۶ مــورد آن را قبول کرده ام. 
چرا به مردم مســئله را غلط می گویید، برای این اســت 
کــه نمی دانید. البته من خوشــبینانه می گویم». در ایام 
انتخابــات همین که رئیســی موضعی مشــابه جلیلی 
نگرفت، نشــان می داد می تــوان در دولــت او امید به 
تصویب FATF داشت تا آنکه هفته پیش احمد وحیدی، 
وزیر کشور، در نشست تخصصی برنامه تحول راهبردی 
مبارزه با مواد مخــدر گفت: «همین آقایان که FATF را 
تشــکیل داده اند و می گویند همه سیستم های بانکی در 
دست ما است، چرا مانع اقتصاد مواد مخدر نمی شوند. 
با مشاهده این روند، حق داریم به آنها بدبین باشیم؛ زیرا 
این افراد در بانک ها نفوذ دارند و کســانی هستند که در 
ســازمان های تحت عنوان نظارت بر پول شویی و آنچه 
در پالرمو مصوب شــده، عمل نمی کنند». با این موضع 
وزیر کشور، این فرضیه تشــدید شد که آیا دولت رئیسی 
با FATF مخالف اســت؟ البته پر واضح اســت که نوع 
نگاه دولت رئیســی بــه FATF با نــگاه دولت روحانی 
بســیار متفاوت اســت؛ چنان که چندی پیش رئیسی در 
کنایــه به دولت قبل گفته بود برخی واردات واکســن را 
بــه FATF گره زده بودند.  این موضوع نشــان می دهد 
رئیسی و دولتمردانش به هیچ وجه نگاه خوشبینانه ای به 
FATF ندارند، اما دست کم شبیه نیروهایی مثل جلیلی 
هم آن را یکسره نفی نمی کنند و به نظر می رسد رئیسی 
درباره این موضوع ســعی می کند دیرتر از تمام مقامات 
موضع گیری رسمی کند تا دولت گرچه مخالفتی جدی 
در مســیر تصویب احتمالی FATF نکند، اما دســت کم 
مانند دولت روحانی پرچم دار تصویب آن هم نشود. به 
هر روی رئیســی در این دوراهی باید یک ســو را انتخاب 

کند.


